
    فرزين ماندگار
ايران ب�راي هفتمي�ن دوره متوالي در 
بزرگ ترين نمايشگاه بازي هاي ديجيتال 
اروپا )gamescom( در گيمزكام آلمان 
در شهر كلن شركت كرده است. ۹ سال 
پيش و در زمان دولت نهم بنيادي براي 
اين هنر- صنعت در كشور تشكيل شد و 
شروع خوبي هم در اين زمينه داشت، اما 
به مرور به نظر مي رسد كه به جايگاهي 
كه لياق�ت آن را داش�تيم نرس�يديم و 
باز هم اگ�ر موض�وع را ج�دي نگيريم 
قافيه را به كش�ورهاي ديگر مي بازيم. 
بازي ه��اي رايانه اي  ام��روز به يك صنعت 
پرسود در جهان تبديل شده و كشورهايي 
كه در اين زمينه س��رمايه گذاري كرده اند 
س��ود زيادي از اين بابت عايد كشورشان 
شده است، اما جريان اجتماعي و فرهنگي 
كه اين هنر- صنعت توانس��ته ايجاد كند 
بزرگ تر از سود مستقيم آن است. هر چند 
نهايت جريان سازي آن به پولي هنگفت تر 
مي انجامد، اما پايداري س��ود اقتصادي از 
دريچه تغيير فرهنگ و عادات و سليقه هاي 
يك نسل، هدفي اس��ت كه هر كشوري به 

دنبال آن است يا بهتر بگويم بايد باشد. 
صنعت گيم ايران در حالي اين روزها حضور 
در رويداد بين المللي گيمزكام آلمان را تجربه 
مي كند كه هنوز س��ؤالاتي اساسي درباره 
كيفيت و اهداف اين حضورهاي بين المللي 
قابل طرح است. بازي هاي رايانه اي صنعتي 
اس��ت كه جنبه هاي فرهنگي زيادي دارد و 
از اين لحاظ كه با س��نين كودك و نوجوان 
ارتباط وثيق دارد مي توان��د به عنوان يكي 
از صنايع مهمي كه در امر فرهنگ س��ازي 
در جوامع تأثي��ر زيادي دارد م��ورد توجه 
قرار بگيرد، اما وضعيت ايران در اين زمينه 
چگونه اس��ت؟ بايد گفت كه باز هم ما دير 
جنبيده ايم و بازي ه��اي رايانه اي به عنوان 
يكي از بزرگ تري��ن ابزاره��اي فرهنگي و 
اقتصادي دنيا را فراگرفته است. جنبه هاي 
فرهنگي اين صنعت آنق��در پردامنه و زياد 
اس��ت كه مي تواند در سرنوش��ت يك ملت 
تأثيرگذار باشد؛ چراكه با نسل هاي آينده ساز 
نسبت معيني دارد و براي همين هر اندازه 

در اين صنعت سرمايه گذاري و برنامه ريزي 
شود زياد نيست. 

 اي��ران ت��اش كرده اس��ت در نمايش��گاه 
گيمزكام با همراه كردن بازي سازان، عاوه بر 
معرفي محصولات ايراني كه برخي از آنها هم 
مورد توجه برخي از ناشران بين المللي قرار 
گرفته اند، به اطاع فعالان اين هنر- صنعت 
برساند كه اساساً ايران وارد اين موضوع شده 
اس��ت و با تبليغاتي كه عليه ايران توس��ط 
رس��انه هاي جهاني مي ش��ود، خودش كار 
بزرگي است، اما حضوري قدرتمندتر قطعاً 
نياز ب��ه حمايت هاي��ي بيش از اي��ن دارد و 
البته برنامه ريزي دقيق تري از س��وي بنياد 
ملي بازي هاي رايانه اي بايد صورت بگيرد. 
بازي هاي ديجيتالي اين روزها نسلي را دارد 
مي سازد كه آينده جهان در دستان آنهاست. 
نوع عملكرد و عكس العمل نسل آينده، نوع 
نگاهش��ان به زندگي، اندازه عاقه ش��ان به 
موضوعات مختلف و هزار مسئله ريز و درشت 
ديگر دارد همي��ن امروز با پدي��ده اي به نام 

بازي هاي ديجيتالي رقم مي خورد. 
توليد و توسعه بازي هاي ديجيتالي يعني 
رايزني فرهنگي؛ چراك��ه هرقدر بتوان در 
بازار بزرگ بازي هاي ديجيتالي نفوذ كرد 
به همان ميزان هم مي ت��وان در فرهنگ 

جوامع نفوذ داشت. 
   جريان سازی فرهنگی

حضور اي��ران در اين نمايش��گاه بازي هاي 
ديجيتال اروپا )gamescom( در كش��ور 
آلمان بهانه اي است تا به يكي از جديدترين 
و مهم ترين ابزارهاي فرهنگي دنياي امروز 
پرداخته شود. سود مالي بازي هاي رايانه اي 
امروز در جهان ۷۸ ميليارد دلار است، آماري 
كه اختصاص به سال گذشته ميادي دارد و 
چين و امريكا تقريباً نيمي از اين سود را از آن 
خود كرده اند. نمونه جديدتر و موفق تر اين 
هنر- صنعت هم ديگر خيلي تكراري شده، 
اما بايد صدباره گفت كه كشور فناند كه از 
زيرس��اخت هاي صنعتي كمتري نسبت به 
كشورهاي پيش��رفته برخوردار است، بعد 
از اينكه ۱۵ سال پيش توانست با محصول 
نوكيا، بازار گوش��ي هاي تلفن ه��اي همراه 
را مغل��وب خاقيت خود كن��د، تاش كرد 

تا بازار بازي هاي ديجيت��ال را ببلعد. خيلي 
هم موفق شد. يك ميليون دلار براي بازي 
كلش آف كلنز هزينه كرد و در يك سال هزار 
و 200 برابر آن را درآورد. اين كشور نهادي 
دارد ك��ه دقيقاً مانند بني��اد ملي بازي هاي 
رايان��ه اي در ايران اس��ت كه البت��ه بودجه 
دولتي آن ۷0 ميليون دلار در س��ال است و 
در اين زمينه اصاً شبيه بودجه كمتر از ۱0 
ميليارد توماني اين بنياد در ايران نيست و با 
اين بودجه هم توانسته برنامه ريزي مؤثري 
داشته باشد و هم از شركت هاي خصوصي 
آنقدر حمايت كند ك��ه بخش مهمي از اين 

بازار جهاني را از آن خود كند. 
موضوع به همين سادگي است. برنامه ريزي 
كردند، خاقي��ت به خرج دادن��د، هزينه 
كردند و در نهايت نتيجه مطلوب گرفتند، 
اما ماجراي بازي همينجا تمام نمي ش��ود. 
موضوع بازي فقط كاس��بي نيس��ت. اگر 
همه اعداد و ارقام را كن��ار هم بگذاريم هر 
چند خودش پولي هنگفت مي شود و كلي 
اشتغالزايي مي كند، اما جريان اجتماعي و 
فرهنگي كه اين هنر- صنعت توانسته ايجاد 

كند، بزرگ تر از سود مستقيم آن است. 
نفت و گاز تمام مي شود، چوب و ذغال سنگ 
و... تمام مي شود، حتي خدمات و نحوه ارائه 
آن تغيير مي كند و روزي بازار آن دس��ت 
به دست مي ش��ود، اما اقتصادي براي يك 
كشور پايدار مي شود كه از با ابزار فرهنگي 
به سود رسيده باش��د. بدون شك هاليوود 
تا قي��ام قيام��ت صنعت��ي پرس��ود براي 
امريكايي ها خواهد بود، ولي اسلحه سازي 
براي امريكايي ها يك روز تبديل به كاري 
كم س��ود براي آنه��ا خواهد ش��د؛ چراكه 
فيلم هاي امريكايي ط��رز زندگي آدم هاي 
دنيا، نوع نگاه آدم ها و تقسيم بندي جيب 

آنها را تغيير داده و مي دهد. 
بازي هاي ديجيتالي هم يك پديده نسبتاً 
جديد اس��ت. البته نزديك ب��ه نيم قرن از 
آغاز مي گذرد، اما كمتر از دو دهه است كه 
در بازار جهاني عرض اندام مي كند و كمتر 
از يك دهه اس��ت كه از صنعت س��ينما و 
موسيقي پيشي گرفته است. پيشي گرفتن 
اين صنعت از س��ينما و موسيقي به معني 

تأثيرگذارتر بودن آن نيز هس��ت. هر چند 
در امريكا سال هاس��ت كه ديگر موسيقي 
و سينما را نيز با گرايشي به پيش مي برند 
كه سنين كودك و نوجوان را بيشتر درگير 
خود كند، در صنعت بازي ه��اي رايانه اي 
تنها يك صنعت نيست، بلكه مانند سينما 
سرنوشت و آينده كشورها و جهان را رقم 
مي زند. هر كشوري كه افق بلند تري براي 
خود در س��طح جهان متصور باش��د اين 

صنعت را جدي تر مي گيرد. 
   بازديد دو عضو كميسيون فرهنگي 

مجلس از نمايشگاه گيمزكام آلمان
حجت الاس��ام احد آزادي خ��واه و عليرضا 
ابراهيم��ي از اعضاي كميس��يون فرهنگي 
مجلس شوراي اسامي از نمايشگاه گيمزكام 
آلمان بازديد كردند. اين نخس��تين بار است 
كه نمايندگان مجلس ش��وراي اس��امي از 
بزرگ ترين نمايشگاه صنعت بازي اروپا بازديد 
به عمل مي آورند. در اين بازديد كه به دعوت 
از بنياد ملي بازي هاي رايانه اي صورت گرفت، 
نمايندگان با بازديد از بخش هاي مختلف با 
ساختار و ويژگي هاي نمايشگاه آشنا شدند. 
اين نمايندگان در حاشيه بازديد از نمايشگاه 
با اشاره به خلأهاي قانوني موجود در حوزه 
بازي از جمله كپي راي��ت و دريافت عوارض 
از بازي ه��اي خارجي، قول مس��اعد جهت 

پيگيري اين موضوع را دادند. 
آزادي خواه با اشاره به ورود مجلس به حوزه 
بازي هاي رايانه اي گفت: اين نخستين بار 
اس��ت كه مجلس ش��وراي اس��امي دو 
نماينده را به اين نمايشگاه فرستاده است. 
اين مس��ئله جديت مجلس و به خصوص 
كميس��يون فرهنگي را نش��ان مي دهد و 
مطمئناً پس از بازگشت از نمايشگاه با ارائه  
گزارش��ات به مجلس با جديت جهت رفع 
نيازهاي قانوني بازي سازان پيگيري هاي 

لازم را انجام خواهيم داد. 
   خلأهاي قانوني بايد مرتفع شود

نماينده مردم ماير خلأه��اي قانوني اين 
حوزه را دو مورد برش��مرد و تشريح كرد: 
در وهله  نخست بايد خلأ قانوني كپي رايت 
مرتفع ش��ود كه م��ا اي��ن مس��ئله را در 
كميسيون پيگيري خواهيم كرد. مورد دوم 
بحث ع��وارض واردات بازي هاي خارجي 
است. نگرفتن عوارض از بازي هاي خارجي 
باعث مشكاتي براي بازي س��ازان ايراني 

شده و به تجارت آنها ضربه زده است. 
حجت الاس��ام آزادي خ��واه در رابطه با 
بزرگ ترين نمايشگاه بازي و سرگرمي اروپا 
گفت: نمايشگاه گيمزكام رويدادي جامع 
است كه تمام س��ايق را پوشش مي دهد. 
نكته  ديگر رقابت تنگاتنگ بين كشورهاي 
مختلف در اي��ن رويداد اس��ت. به عنوان 
مثال ش��ركت هاي امريكاي��ي غرفه هاي 
بزرگي را در اينجا تدارك ديده اند و ديگر 
كش��ورها نيز به دنبال گس��ترش تجارت 
صنعت بازي خود هس��تند. از كشورهاي 
منطقه خليج فارس نيز تنها ايران در اين 
نمايشگاه حضور دارد كه باعث خوشحالي 
اس��ت. وي خاطرنش��ان كرد: اميدواريم 
در آينده نزديك با رف��ع خلأهاي قانوني 
مورد نياز صنعت بازي كش��ور، راه را براي 
شكوفايي هر چه بيش��تر جوانان مستعد 

كشور فراهم كنيم.
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حضور بازي سازان ايراني در نمايشگاه گيمزكام آلمان

نهال 9 ساله بنياد بازي هاي رايانه اي تناور نشد

دبير هجدهمين دوره جشنواره نمايش هاي 
آييني سنتي با اشاره به اينكه براي انتخاب 
آثار اي�ن دوره هيچ حب و بغض و دوس�تي 
مطرح نبوده است، گفت: آيين ها ساختني 
نيستند از دل مردم و فرهنگ بيرون مي آيند، 
كارها بايد مرتبط با اساس جشنواره باشند، 
ولي وزارت عل�وم با ما هم�كاري نمي كند. 
نشس��ت خب��ري هجدهمي��ن جش��نواره 
نمايش هاي آييني سنتي روز گذشته با حضور 
داود فتحعلي بيگ��ي، دبير جش��نواره، پيمان 
ش��ريعتي، رئيس تئاتر ش��هر، محمدحسين 
ناصربخت، مهدي حاجيان و جمعي از اصحاب 

رسانه در تئاتر شهر برگزار شد. 
درابتداي مراس��م داود فتحعل��ي بيگي، دبير 
جشنواره عنوان كرد: در سال هاي اول جشنواره 
گروه ها محدود بودند يك زماني مسابقه اجراي 
بداهه داش��تيم. در آن س��ال ها پيشكسوتان 
زيادي چون سعدي افشار، مصطفي عرب زاده، 
دكتر ش��هيدي، حسين كس��بيان و... حضور 
داشتند. اولين دوره جشنواره ۱2 گروه بيشتر 
حضور نداش��تند كه چند گروه از شهرستان و 
بقيه از تهران بودند در همان دوره اطاعيه مان 
كه منتشر ش��د يكي از نمايندگان مجلس به 
س��خره گفته بود كه باز كچلك بازي و س��ياه 

بازي شروع شد!
وي يكي از مهم ترين اهداف اين جش��نواره را 
فعاليت هاي پژوهشي به ش��مار آورد و گفت: 
در نيشابور يادم اس��ت پيرمردي را پيدا كرده 
بوديم كه نمايش رو حوض��ي كار مي كرد، اما 
هم��ان اداره نمايش آنجا اعت��راض كرده بود 
كه اين مطرب ها را چه كس��ي راه داده است؟ 
برخي ه��م با افتخ��ار مي گفتند ك��ه تعزيه را 

تعطيل كردند! 
آيندگان بايد بدانند كه ما چه مسيري را طي 
كرديم در شرايطي كه هيچ دانشكده و سازمان 
ميراث فرهنگ��ي و... با ما مش��اركت نكردند 
خيل��ي از نقالي ها بايگاني ش��ده و اس��تفاده 
نمي ش��ود، اينها براي نمايش آييني س��نتي 
هيچ اقدام��ي نمي كنند و قدم��ي براي تعزيه 
برنمي دارند. وزارت علوم بعد از اين همه سال 
فرياد ما، يك رش��ته هم براي نمايش آييني 

سنتي نگذاشته است!
در ادامه محمدحسين ناصربخت، مدير بخش 
س��مينارها و پژوهش ها عنوان كرد: براي اين 
دوره 40 مقاله چاپ شده است كه از اين تعداد 
29 مقاله به مرحله سخنراني در روزهاي ۸ و 9 
شهريور می رسد. موضوعات آييني، نمايش هاي 
تخت حوضي و آموزش مي��راث معنوي و... از 

موضوعات سخنراني ها است. 
وي با اشاره به تعدادي مقاله خارجي گفت: اين 
مقالات از ۱0 كشور هلند، اتيوپي، آذربايجان، 
پرتغال، ارمنستان، بلژيك، كانادا و... آمده كه در 

همين جشنواره سخنراني خواهند داشت. 
پيشكس��وتان  از  گف��ت:  ناصربخ��ت 
شهادت خوان و مرثيه خوان آقاسيد مصطفي 
سعيدي، مرشدقديمي است كه در جشنواره 

حضور دارد. 
وي درب��اره بح��ث كت��اب و پژوه��ش گفت: 
كتاب هايي مثل فهرس��ت دس��ت نويس هاي 
نمايش هاي مذهبي در واتيكان چاپ شده است 
كه اميدواريم اين بحث انتشاراتي ما ادامه پيدا 
كند و تعدادي هم بعد از جش��نواره در اختيار 

عاقه مندان قرار مي گيرد. 
   آمار وضعيت نمايش ها

سپس مهدي حاجيان، مدير دبيرخانه جشنواره 
در ادامه گفت: فراخوان اين دوره اول آبان 9۵ 
منتشر شد كه ما امسال ۵۵9 تقاضاي حضور 
داش��تيم. آثار حاضر ۱۷0 اثر اس��ت كه از اين 
تعداد ۱۱ اثر بين المللي است. ما از 22 استان 
اثر نمايشي داريم كه بين آنها آذربايجان، البرز و 
گيان شش اثر دارند و سپس بوشهر و مركزي 

با پنج اثر فعال هستند. 
وي در ادامه گف��ت: 20 كارگ��ردان اين دوره 
بانوان هس��تند و اين جاي خرسندي دارد. در 
جش��نواره اين دوره توجه ويژه ب��ه جوانه هاي 
ايراني با رويكرد بهتري از س��ال هاي گذشته 
است و خوشبختانه استقبال خوب بوده است. 
۷۵ درخواس��ت داش��تيم، اما حضور ۱۱ نقال 
كودك و نوجوان را در اين بخش داريم؛ شش 

دختر و پنج پسر نقالي خواهند كرد. 
وي با اشاره به اينكه بخش ديگر نقالان بزرگسال 
شش بانو و چهار مرد نقال در تماشاخانه سنگلج 
و تالار محراب پي��ش از كارها اج��را خواهند 

داشت، گفت: ماامس��ال بيش از ۵09 ميهمان 
شهرستاني و بالغ بر هزار و ۵00 اقامت داريم. 

حاجيان در ادامه گف��ت: در بخش آيين ها و 
بازي هاي نمايشي چند استان فعال تر هستند 
كه اميدوارم همه استان ها در دوره هاي بعد 

فعال شوند. 
ناصربخت در ادامه گفت: جشنواره برنامه هاي 
وي��ژه ديگري ه��م دارد كه از روز هش��تم كار 
پژوهش ها شروع مي شود، اما ما از همين لحظه 
جشنواره را آغاز كرديم و امروز نويد مي دهيم 
كه جشنواره ما س��نت و آيين اس��ت و تكرار 

اتفاقات خوب از مهم ترين كارهاست. 
وي با اشاره به اينكه امس��ال هم شروع كارها 
از جايي است كه نش��انه معنا و محتوا براي ما 
باشد، گفت: اين جش��نواره از مؤسسه محك 

آغاز مي شود. 
سپس آراس��ب احمديان، مديرعامل مؤسسه 
محك نيز گفت: ما ب��ا كمال افتخ��ار در هاي 
محك را به روي ش��ما ب��راي دومين ب��ار باز 
مي كنيم، همچنان خاطرات دو س��ال گذشته 
در بيمارس��تان ما نقل محفل است. هر اتفاقي 
مي تواند فضاي روزهاي س��خت بيمارستان را 
تغيير دهد. من از ش��ما تش��كر مي كنم كه به 
بيمارس��تان فوق تخصصي ك��ودكان محك و 

مؤسسه محك لطف داريد. 
وي در ادام��ه گف��ت: محك حداقل هر س��ال 
كنفرانس تخصصي برگزار مي كند كه مهمانان 
زيادي براي تبادل اطاعات دعوت مي كند. من 
اجازه مي گيرم كه افتتاحيه اين كنفرانس هاي 
بين المللي مان را با آيين هاي س��نتي داش��ته 
باشيم. ما بعد از برجام با حضور رؤساي خارجي 
ديگر كشورها حتي شام رس��مي هم با برخي 
كشورها در محك داشتيم كه تأثير زيادي در 

عرصه بين الملل داشت. 
احمدي گفت: الان درخواست مي كنم تا اجازه 
دهيد اين فرصت حداقل س��الي يكبار براي ما 

پيش بيايد. 
داود فتحعلي بيگي درباره شبيه خواني و ارائه 
كارها در م��اه محرم گفت: در س��ال هاي قبل 

چالش زيادی داشتيم، ولي الان بهتر است.
 م��ا بيش��تر در جش��نواره ت��اش مي كنيم 
تعزيه هاي غريب را بپذيريم. در اين جشنواره 
چون مناسبت دو عيد قربان و غدير را داريم دو 
تا از تعزيه ها به آن زمان اختصاص پيدا مي كند، 

اما تعزيه هايي كه شاد است. 
س��پس حاجيان نيز گفت: اداره كل هنرهاي 
نمايشي هر سال برنامه هايي دارد كه مجالس 

تعزيه در همان زمان برگزار مي شود. 
فتحعلي بيگي درباره افتتاح��ه فردا در محك 
گفت: اين مراس��م در محك نمادين است و ما 
در روز اول اجراها در تئاتر شهر و تالار وحدت 
و در روز عيد قربان مراسم هايي در محوطه ها 

خواهيم داشت. 
وي با اشاره به اينكه هر اثري در مرحله خوانش 
متن كه پذيرفته نش��ده را من بررس��ي كردم 
انصافاً موردي نبوده كه اش��تباه ش��ده باشد، 
گفت: اصاً هيچ حب و بغض و دوستي نبود، اگر 
برخي كارها پذيرفته نشدند عللي داشته كه با 
سياست ها همگام نبوده است. آثار پيشنهادي 
بايد الزاماً در قالب هاي آييني س��نتي باش��د 
آيين ساختني نيس��ت از دل مردم و فرهنگ 

بيرون مي آيد. 
وي در پاس��خ ب��ه س��ؤال خبرن��گاري درباره 
دعوت پيشكسوتان در جش��نواره گفت: كدام 
پيشكسوت الان نيست تنها پيشكسوت نقالي 
ما سيدمصطفي سعيدي در بخش مرثيه خواني 
و تعزيه خواني كه حض��ور دارد، در روحوضي ما 
كدام پيشكسوت را داريم كه حضور ندارد؟ برخي 
هم سال هاس��ت كه ديگ��ر كار نمي كنند فوت 
كردند يا بيمار هس��تند. اتفاقاً اگر پيشكسوتي 
باشد حتي اگر كارش هم ضعيف باشد به حرمت 

ريش سفيدش او را مي آوريم. 
فتحعلي بيگي گفت: اين تجربه بالاخره بايد به 

جوانان منتقل شود. 
ناصربخت درباره كار ش��هري ب��راي افتتاحيه 
گفت: ش��هرداري اين روزها در ح��ال تغيير و 
تحول است و امكانش براي كاروان راه انداختن 

و اينها نبود. 
ش��ايد در جش��نواره بعدي فض��اي كارواني 
نمايش ه��ا را فراهم كرديم. ب��راي برپايي اين 
جشنواره بايد خيلي ارگان ها همكاري كنند، 
هميشه آرزوي ما اين بوده ولي در برخي دوره ها 

صورت نگرفته است.

داود فتحعلي بيگي: 

  فرياد ما براي رشته نمايش آييني سنتي
به گوش وزارت علوم نرسيد!

88498436سرویس فرهنگي

شهداي منا، سوژه توليد 
نماهنگ »قرار ما«

نماهنگ »قرار ما« كه با موضوع ش�هداي منا 
قرار است به توليد برسد، درباره زندگي خانواده 
يكي از اين شهدا، سناريو نويسي شده است و 
تا چند هفته آينده به مرحله توليد مي رس�د. 
خانه فيلم داس��تاني كه در س��ال هاي گذش��ته 
چندي��ن نماهنگ ب��ا مضامي��ن مل��ي و ديني 
توليد كرده اس��ت، در روز هاي آينده قصد دارد 
نماهنگ »قرار ما« را بر اساس قطعه موسيقي به 
خوانندگي علي اكبر قليچ تهيه كند. اين نماهنگ 
كه با موضوع شهداي منا قرار است به توليد برسد، 
درباره زندگي خانواده يكي از شهداي اين حادثه، 
سناريو نويسي شده اس��ت و تا چند روز آينده به 

مرحله توليد مي رسد. 
به گفته سازندگان اين اثر هنري، نماهنگ »قرار 
ما« با اس��تفاده از بازس��ازي صحنه هاي زندگي 
خانواده شهيد بزرگوار حادثه منا ساخته مي شود 
و در آن تاش ش��ده اس��ت تا مخاطب بتواند با 
ش��رايط اين خانواده احس��اس همذات پنداري 

داشته باشد. 
نماهنگ »قرار ما« ب��ه كارگرداني علي زنديه در 
اتاق آواي خانه فيلم داستاني تهيه مي شود و در 
اين اثر مهاجر توحيد پرست به عنوان مجري طرح 

حضور داشته است.   
-------------------------------------

سرانجام بازيگران سرگردان 
 ايراني »جم« در مستند 

»دور برگردان«    
»دور برگ�ردان«، مس�تندي ب�ه كارگرداني 
آرش س�جادي  حسيني اس�ت كه به بررسي 
حواش�ي مهاج�رت بازيگ�ران و هنرمندان 
ايراني به ش�بكه ماهواره اي »ج�م« پرداخته 
و س�رانجام اين موضوع را روايت كرده است. 
آرش سجادي  حسيني درباره مستند جديدش با 
عنوان »دوربرگردان« در سخناني گفت: واقعيت 
اين است كه بعد از كودتاي نافرجام سال گذشته 
در تركي��ه، نگ��ران وضعيت جاني و معيش��تي 
تعدادي از همكارانمان در اين كش��ور ش��ديم و 
تصميم گرفتيم به آنها سر بزنيم كه در نهايت اين 
ديدار و سفر به ساخت مس��تند »دوربرگردان« 

منتهي شد. 
وي افزود: ماجراي سفر تعدادي از همكاران ما به 
تركيه به اين صورت بود كه آنها بعد از مش��اهده 
آگهي همكاري در يكي از شبكه هاي ماهواره اي 
دست به مهاجرتي خواسته يا ناخواسته زده و به 
كش��ور تركيه رفته   اند و بعد از اين س��فر متوجه 

شدند ديگر راه برگشتي ندارند. 
اين فيلمس��از ادام��ه داد: افرادي كه ب��ه تركيه 
مهاجرت ك��رده بودن��د فيلمب��ردار، صدابردار، 
گريمور و بازيگر بودند و متأسفانه مسئله بسيار 
مهم، شرايط نامناسب آنها در اين كشور به لحاظ 

سياسي، اقتصادي و امنيتي است. 

سجادي حس��يني خاطرنش��ان كرد: متأسفانه 
هنرمندان مهاجرت كرده به كشور تركيه درگير 
ماجرايي شدند كه اصاً فكرش را هم نمي كردند. 
مي توان گفت كه آنه��ا فريب خوردن��د و ترس 
از بازگشت به كش��ور، موجب ش��ده تا به نوعي 
مورد سوء استفاده فرهنگي قرار بگيرند و به برده 

فرهنگي تبديل شوند. 
وي تأكيد كرد: هنرمندان و افراد عادي كه روياي 
پيوستن به اين شبكه ماهواره اي را در سر داشتند 
با واقعيت ماجرا آشنا شدند و روياي نافرجام آنها 

به نوعي مخدوش شده است. 
اين فيلمساز در ادامه سخنانش خاطرنشان كرد: 
در مس��تند »دوربرگردان« تمامي اين مس��ائل 
و حواش��ي را از زبان خود هنرمندان جمع آوري 
كرديم. سجادي حسيني توضيح داد: از تابستان 
سال گذشته كه بحث كودتاي تركيه اتفاق افتاد 
س��اخت اين پروژه كليد خورد و روند ساخت آن 
تا يك ماه قبل ادامه داشت؛ تمامي مراحل توليد 
مس��تند »دوربرگردان« به پايان رسيده و آماده 

نمايش است. 
اين كارگ��ردان تصريح كرد: در مورد مس��ائل و 
مش��كات پيش روي ما در مسير س��اخت اين 
مس��تند همين قدر مي توانم بگويم كه تا به حال 
چنين كاري با اين نگاه، سوژه، خطرات و شرايط 

ساخته نشده است. 
سجادي حسيني با اشاره به روشنگر بودن مستند 
»دوربرگردان« بيان كرد: اين مس��تند، يك كار 
پژوهشي اس��ت كه تمامي مسائل و حاشيه هاي 
اخير درباره شبكه ماهواره اي GemTv را مورد 
كنكاش و كاوش قرار داده و قرار است تا آخر فصل 

تابستان رونمايي و اكران شود.

مستندساز جوان كشورمان مش�غول تهيه نسخه اي 
سينمايي از س�ريال ۱۰قس�متي مس�تند خود به  نام 
»در براب�ر طوفان« اس�ت. اي�ن مجموعه مس�تند در 
اي�ام دهه فجر س�ال گذش�ته از ش�بكه هاي مختلف 
س�يما پخش ش�د. نسخه س�ينمايي اين مس�تند در 
جش�نواره س�ينما حقيق�ت رونماي�ي مي ش�ود. 
 در كارنامه هنري مهدي نقويان مس��تندهاي درخشان 
زي��ادي دي��ده مي ش��ود ك��ه از جمل��ه آنه��ا مي توان 
به مس��تندهاي »برادران«، »رم��ز و راز ملك��ه«، »گاو 
خش��مگين«، »بازي«، »زخم تازه« و... اش��اره كرد كه 
تقريباً همگي آنها مورد توجه جشنواره هاي مختلف قرار 
گرفته است. مهدي نقويان مشغول آماده سازي نسخه اي 
س��ينمايي از اين اثر براي حضور در جش��نواره سينما 
حقيقت اس��ت، به همين بهانه باش��گاه خبرنگاران پويا 

گفت وگويي با او انجام داده است. 
وي در پاسخ به اين س��ؤال كه چرا به اين فكر افتاديد 
كه نسخه جشنواره اي از اين كار را آماده ، مي گويد: با 
توجه به اينكه بازخوردهاي بس��يار خوبي حين پخش 
اين مستند گرفتيم، مجاب شديم كه نسخه سينمايي 
از اين كار را آماده كنيم تا بتوانيم آن را در جشنواره ها 

نيز نمايش بدهيم. 
همان طور كه مي دانيد مخاطبان جش��نواره اي متفاوت 
از مخاطب تلويزيون هس��تند، همين موضوع باعث شد 
كه با تهيه نسخه سينمايي كار، پايگاهي براي بهتر ديده 
ش��دن اثر ايجاد كنيم كه اميدوارم خوشايند مخاطبان 
جش��نواره اي نيز باش��د. بايد بگويم كه پايه و اساس اين 
فيلم نيز مانند همان مجموعه تلويزيوني است، داستان از 
انتهاي پهلوي اول و انتقال قدرت به محمدرضا پهلوي آغاز 

شده و تا 22 بهمن و پيروزي انقاب اسامي ادامه دارد. 
نقويان در پاسخ به اين سؤال كه در ساخت اين فيلم از 
تصاوير جديدي كه در آن مجموعه مستند تلويزيوني 
 نيامده باش��د، اس��تفاده كرده اي��د؟ عن��وان مي كند:

بله، حجم��ي از تصاوير جدي��د را در اي��ن كار داريم. 
اگ��ر بخواهم مقايس��ه اي بي��ن تصاوير جدي��د و قباً 
استفاده شده داشته باشم بايد بگويم كه حدود يك سوم 
از تصاوير در اين مستند سينمايي جديد است. خاطرم 
هست كه در قسمت هاي انتهايي به  دليل كمبود وقت 
همه تصاوير موجود را مورد اس��تفاده ق��رار مي داديم، 
اما اكنون فرصت داريم تا ب��ا توجه به راش هاي زيادي 
كه جمع آوري كرده ايم، بيش��تر به عمق ماجرا رجوع 
كنيم و زواياي ديگري را نش��ان بدهيم. عاوه بر اين، 
مستند تلويزيوني و مستند سينمايي تفاوت ساختاري 
نيز دارند، براي مثال در مس��تند س��ينمايي »در برابر 
طوفان« ماجرا را در ۱3 فص��ل روايت مي كنيم كه هر 
كدام اس��م هاي جداگانه اي دارند، اي��ن موضوع باعث 
مي ش��ود كه مخاطب كمتر خسته ش��ده و تا انتهاي 

مس��تند را با دقت ببيند. البته اي��ن كار را قباً نيز در 
مستندهاي »گاو خش��مگين«، »رمز و راز ملكه« و... 

انجام داده ايم. 
وي معتقد است كه نبايد مخاطبان را دسته بندي سياسي 
كنيم؛ » من دس��ته بندي ديگري براي مخاطبان دارم 
و آن مربوط به مخاطبان تلويزيون و مخاطبان س��ينما 
است. ذات اين دو دسته مخاطب با هم فرق دارد. در كار 
تلويزيون، مخاطب اين آزادي را دارد تا همراه با تماشاي 
فيلم از تلويزيون استراحت كند، چيزي بخورد يا حتي 
با ديگران در مورد فيلم صحبت كند، بنابراين فيلم نبايد 
ريتم تندي داشته باشد كه اگر مخاطب دقايقي از فيلم 
را نديد چيزي از دس��ت ندهد، در حال��ي كه مخاطب 
سينمايي انتخاب كرده است تا در سالن سينما بنشيند 
و براي مدت زمان معلومي فيلم را تماشا كند. او اختيار 
بيرون رفتن يا استراحت كردن ندارد بنابراين فيلم بايد 
ريتم تندتري داشته باش��د. عاوه بر اين بازخوردهايي 
كه در ۱0 قسمت پخش  ش��ده از صدا و سيما داشتيم، 
نشان مي داد كه روايت را به  گونه اي جلو برده ايم كه تمام 
سايق سياسي و همه اقشار مخاطب آن را پسنديده اند، 
اين موض��وع به اين خاطر اس��ت كه تحليل ش��خصي 
خودمان را در كار نياورده ايم و فقط سعي كرديم تاريخ را 
به درستي روايت كنيم. اگر مي گوييم حكومت پهلوي بد 

است بايد براساس مستندات تاريخي بگوييم. 
تاريخ را كه ورق بزنيد، خيانت هايشان مشخص است و 
ديگر نيازي به بيان اعتقادات شخصي نيست. اين كار 
را در كارهاي قبلي ام نيز انج��ام داده ام، اگر مي گوييم 
مرگ ب��ر امريكا، آمده ام و براس��اس مس��تند تاريخي 

صحبت كرده ام.«

مهدي نقويان مستندساز:

براي نمايش خيانت پهلوي فقط تاريخ را ورق زدم


